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Két megye féltékenykedésehátráltatja
az aggteleki barlang kiépítését

Aggtelek, június havában.
Az újságírónak természetesen 

nemcsak az a kötelessége, hogy be
számoljon azokról a hibákról, 
amelyekre az aggteleki barlang 
megtekintésénél bukkant, A javítás 
módjának a megjelölése ennél sok
kal fontosabb. Éppen azért búcsút 
mondva angol és amerikai útitár
sainknak. igyekeztünk meghallgat
ni azokat a szakértőket is, akik 
régóta foglalkoznak a csodabar
lang titkaival és hozzáférhetővé té
telének kérdésével. Azt mondják 
egyértelműen, hogy

nem is kellene oly sok pénz, s 
máris nagyot lehetne lendíteni 

a dolgon.
.Mindenekelőtt teljesen elhibázott- 
vak tartják azt a koncepciót, amely 

. a barlangot nem a Szin-Jósvafő 
oldaláról alkarja megközelíteni, ha
nem Putnok—Aggtelek felől. Szi
liig vonat megy, Putnokig is. Amíg 
azonban

Szilitől Aggtelek, illetőleg Jós- 
vafő csak 15—16 km, addig Fut- 
nőkről Aggtelek még 32 kilo

méterre feksizk.
Mégis itt dolgoznak most közel 6 
milliárdos befektetéssel az ^agg
teleki^ út megépítésén. Ez az út
vonal azonban irdatlan nehézsége
ket rejt magában. Part part után, 
valósággal hullámvonalas a terep. 
Most a burkolási kavics szállítása 
köbméterenként 170.000 koronába 
kerül, Ha el is készül ez a nagy
szerű út, autójárat részére hasz
nálhatatlan lesz. Talán a magán
autóknak még inkább, de a bar
lang tömegközlekedési céljaira au
tóbuszoknak lehetleh lesz itt sú
lyos áldozatok nélkül üzemben ma
radni, így is, beleszámítva a vas
utat Miskolcról Putnokig. s azután 
az autóbusz kényszerűen magas 
tarifáját, legalább 100 ezer korona 
lenne egy-egy személy idejövetelé
nek ára. S ugyanennyi visszafelé. 
Nagyobb család tehát meg sem 
fizethetné. De valójában csak han
goztatott célja ez útépítésnek a 
barlang megközelíthetősége, valódi 
célja nem e cikk keretébe tartozik.

M i  a  m e g o ld á s ?

Hozzáértő szakemberek szerint 
Cz aggteleki barlang széleskörű 
hasznosítása csak az alábbi kon

cepció végrehajtása révén oldható 
meg:

Szín állomástól. Jósva főig kes
keny vágányét vasutat kell építeni. 
A kocsiút a  most folyó kiszélesí- 
téssel maga is igen alkalmas köz
lekedési ér autóbuszok részére 
Színről, amíg a vonat elkészülhet. 
A kisvasút költségei a 12 kilomé
teres úton mintegy ugyanennyi 
milliárd lenne csak, mert különö
sebb műszaki nehézségeket nem 
kellene legyőzni.

Jósvaíőre érkezve, természetesen 
nem szabadna megelégedni az ed
digi bejáratokkal. Felesleges, hogy 
a főbb látnivalók iránt érdeklődő 
látogatókat, szóval a nem teljésen 
felszerelt és kifogástalanul erőtel
jes turistákat óraszámra végighur
colják az egész barlangon. Annak 
11 és a most felfedezett újabb ré
szekkel további 6, tehát összesen 
17 kilométeres vonalán. Hatalmas 
túra ez, s a sok kisebb érdekű, 
esetleg érdektelen látnivaló holtra- 
fárasst és letompít.

Jósvafő községe felett közvetle
nül gyönyörű völgy nyílik: a
Farkas-völgye. Az Acheron és 
Styx patakok vize folyik itt ki a 
barlangból, több vízesést alkotva,

Itt e völgyben, néhány 100 
milliós befektetéssel, lehetne 
egy áttörést nyitni, amely fel
tűnő kényelmesen, szinte víz
szintesen vezetne be a bar

langba.
• Jobban mondva ki, mért a turis
ták; a mostani jósvafői lege
lőn lévő lépcsős bejáraton menné
nek le. minden különösebb nehéz-

kasvölgyi kijáraton jönnének elő 
a napvilágra.

Ezáltal lakott helyre kerülné-
ségek nélkül. Megnéznék a leg
szebb részekét s jó lVi—1 órai' bar
lang séta után a készítendő Far-

Pokol; áElkúrhozott lelkek«

nek rögtön, egy csodaszép 
völgybe.

Itt lehetne a tervek szerint arány
lag olcsón egy völgyzáró gáttal 
mesterséges tavat létesíteni. A 
gyönyörű erdők övezte helyen 
szállodát, fürdőt, villákat építeni. 
Nem kellene a turistáknak átázve, 
átfázva és holtráfáradva egy ko
pár mezőn őgyelegni.

Ez az egyetlen lehetséges és 
aránylag olcsó megoldás. Agg
telken az ottani bejárat körül kár 
a pénzért. Igaz, gyönyörű a hatal
mas sziklabejárat, de egy korty 
víz nem található. 600 lakosa van 
Aggtelek falunak s ugyanennyi 
millióba kerülne a vízvezeték 
megépítés* ide.

Ma mindössze 3 kútja van s 
vagy 4 kilométerről hordozzák 
a lakosok a vizet, vagy való
ságos közelharcok árán egy

mástól lopkodják.

I n g y e n  v i lá g í tá s  h e ly e t t  
— d r á g a  b e fe k te té s

Amellett a Styx és az Acheron 
alkotta, vízesések 20 lóerős ingyen- 
energiát biztosítanak i a barlang 
villanyvilágítása számára. Most, 
teljesen érthetetlenül, a Trust mis
kolci telepéről akarják Putnokon 
át vezetni a barlangba az áramot. 

Csak a vezeték létesítéséhez 
1550 fenyőoszlop kell a 32 kilo
méteres útvonalhoz, a légveze

téket nem is számítva.
Ez az áramszolgáltatás amellett 
sokszorosan drágább is lenne, mint 
a megfelelő vízi turbina berende
zéssel a vízesés róván nyerhető 
ingyen energianyujtotta áram.

Nem akarjuk hinni, bár nagyon' 
hangoztatják mindenütt, hogy a 
kézenfekvő és sokkal olcsóbb, tehát 
jelenleg is megvalósítható meg
oldás útjába bizonyos lokálpatrio
tizmus állana. Azt mondják, hogy 
a barlang a gömöriehé. Magát, 
Borsód-Gömör megye főispánját, 
Soldos Bélát is éppen ezért ide 
húzná a szíve. Ezzel szemben Jós
vafő már Abauj-Torna megye te
rületén fekszik, s ha áttörnék a kí
nálkozó bejáratot, s megépítenék a 
többi, fentebb javasolt befektetése
ket, a látogatások súlypontja 
Abaúj-Torna megye területére he
lyeződnék át, s a barlang haszna 
is ide jutni. Ezért igyekeznének a 
megye területére, Putnok oldalára 
koncentrálni minden befektetést. 
Bármily áron...

Abauj-Torna megye azonban 
maga is sokat tehetne. Ha akarna. 
Most kell a csehektől, a megszál
lott területen maradt megyeháza 
ellenértékeképpen 10 milliárdot 
kapnia. Igazán nincs ennyire 
szüksége, hogy Szikszón a megye 
mai, sajnosán csonka, kis területé
nek megfelelő, szerény új megye
házát a szükséges fő- és alispánt 
lakásokkal felépítse. Ha csak 2—3 
milliárdot ebből az összegéből a jós
vafői áttörés, barlangvilágítás és 
völgyzárógát építésére fordít, már 
egészen biztos, hogy hatalmas lö
késsel előrevinné a barlang sorsát. 
Be a barlang Gömörmegye tulaj
dona — mondják Abaujban, — smi 
építsünk nekik?

A b a u j  is  n e k i b u z d u l t . . .
Mégis van reménység, mert most 

alakult meg a barlang felkarolása 
céljából gróf Hadik János elnök
lete alatt az Abauj-Torna megyei 
barlangbizottság, amelynek tagjai 
többek között Fáy Barna főszolga
bíró. Gedeon Dezső, Puky Endre 
és Pongrácz Ernő megyei notabili- 
tások.

A közelmúltban különben Hadik 
gróf vendégeként Búd János pénz
ügyminiszter is megtekintette a 
helyszínén a jósvafői terveket, 
amelyek igen megnyerték prakti
kusságuknál fogva tetszéséi.

— Kár, hogy nem vadászott is 
itt a pénzügyminszter, -— sóhajt
ják az érdekelik. Lillafüreden is 
csak a- minisztervadászat segített, 
ez kellene ide is ...

Egyelőre persze minden,csendes, 
csak 400 szekér hordja a követ a 
Putnok—Aggtelek-i út burkolásá
hoz. De nem a barlang érdekében. 
Az aggteleki csudabarlang tovább 
alussza évezredes álmát. Csepp 
hull csepp után. Készülnek az új 
csudák. A föld alatt. De elkelne 
itt a föld fölött is valami csuda - 
e r ő . . .  Lévai Jenő.


